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در یک نشست خبری
جزییات جشنواره عکس »ایران من« 

تشریح شد

همدلی| نشســت خبری هشــتمین جشنواره عکس 
»ایــران من« عصر دوشــنبه ۲۱ خرداد مــاه در محل 

دبیرخانه این رویداد برگزار شد.
محمد فروغی دبیر اجرایی رویداد، داریوش محمدخانی، 
مسعود افشانی، افشین بختیار و سعید فداییان از اعضای 
شورای سیاســتگذاری رویداد و مجتبی خوشنویسان 

مشاور هوش مصنوعی در این نشست حضور داشتند.
محمــد فروغی دبیر اجرایی جشــنواره عکس »ایران 
من« در توضیح این جشــنواره بیان کرد: هشــتمین 
جشنواره عکس »ایران من« در ۲ بخش اصلی و بخش 
جنبی برگزار می شود. موضوع بخش اصلی هشتمین 
جشــنواره عکس »ایران من« »خانواده ایرانی« است. 
خانواده ایرانی از دیرباز تا کنون با ســنت ها، آئین ها، 
عرف و رسوم مختلف در آمیخته و در جای جای این 
مرز و بوم به صور مختلف شکل و قوام یافته است. در 
دوران اخیر تجدد و تغییر ســبک زندگی بنیان های 
خانواده ایرانی را دستخوش تغییر کرده است اما حفظ 
کرامت و منش خانواده هــای ایرانی اعم از کوچک یا 
بزرگ با ویژگی های فرهنگی و خرده فرهنگی می تواند 
موضوع قابل توجهی در به تصویر کشــیدن آن باشد. 
خانواده در ســفر، خانواده در طبیعــت و خانواده در 

زیارت از جمله این موارد است.
او درباره بخش جنبی جشــنواره گفت: موضوع بخش 
جنبی جشنواره نگاه خلاقانه و نوآور به موضوع خانواده 
ایرانی اما در بستر هوش مصنوعی است. فناوری هوش 
مصنوعی در ایجاد تصاویر بی بدیل و یکتا بر اساس متن 
و داده های دریافتی برای علاقه مندان عرصه تصویرسازی 
دیجیتال بسیار هیجان انگیز و چالشی است. به همین 
دلیــل، بخش جنبی جشــنواره »ایران مــن« پذیرای 
تصاویری است که بدون استفاده از دوربین و با استفاده 
از خلاقیــت و توانایی های نامحدود هوش مصنوعی به 

موضوع خانواده ایرانی می پردازد.
فروغــی عنوان کرد: در این بخــش محدودیتی از نظر 
ویرایش و ترکیب بندی تصاویر اعم از فتومونتاژ، فتوکولاژ 

و انتخاب ابزارهای هوش مصنوعی وجود ندارد.
افشــین بختیار هنرمند عکاس پیشکسوت و از اعضای 
شورای سیاســتگذاری جشنواره عکس »ایران من« در 
این نشســت، از عملکرد برخی ســازمان ها و وزارتخانه 
میراث فرهنگی و گردشــگری در راه اندازی جشــنواره 

عکس با جایگاه درست، گلایه کرد.
محمد فروغی در ادامه نشســت در پاســخ به پرسش 
خبرنگاری درباره چشم انداز برگزاری این جشنواره بیان 
کرد: تا زمانی که من زنده ام جشنواره را برگزار می کنم 
و به بچه هایم هم گفته ام که بعد از من نیز این جشنواره 
را برگزار کنند. چشم اندازم برای این جشنواره این است 

که دوست دارم تا دوره بیستم آن حضور داشته باشم.
در بخش دیگری از نشســت، مسعود افشــانی درباره 
ســنگ اندازی برخی نهادها بیان کرد: در این ســال ها 
وقتی با نهادی به اشــتراک می رســیدیم از این اتفاق 
خوشحال بودیم اما در اکثر آنها به جایی می رسیدیم که 
اصلاً دوست نداشتیم مسیر را با آنها ادامه دهیم، چراکه 

سنگ اندازی های بسیاری می کردند.
فروغی نیز در این مورد بیان کرد: اعتقادی به اینکه دولت 
برای ما کاری انجام دهد، ندارم و معتقدم باید کار درست 
را خودمان انجام دهیم بنابراین هیچوقت به دنبال این 

نبودم که از مسئولان کمک بگیرم.
داریوش محمدخانی نیز در ادامه نشســت با اشــاره به 
ورود هوش مصنوعی به عکاســی و ترس برخی از این 
تکنولوژی، گفت: هر تکنولوژی که به عرصه می آید، مورد 
بحث قرار می گیرد و اغلب ترسی در مواجهه با آن وجود 
دارد اما روی سخنم با مسئولان است و به آنها می گویم 
در این حیطه صورت مسأله را پاک نکنند. زمانی که از 
هوش مصنوعی صحبت می شود، رویکردها تغییر می کند 
همچنان که وقتی ماشین به شهرها آمد و برخی ترس 

داشتند اما الان خیابان ها لبریز از ماشین است.
او یادآور شــد: در این جشــنواره، چیــزی که عاید ما 
می شود، معنوی است و آرشیوی بزرگ از ایران زیبا به 
جای خواهد ماند. تصویر الان ایران ســیاه است. »ایران 
من« از آنجایی شکل گرفت که سنت های خوب ایرانی 
را به نمایش بگذاریم و بنا را بر آن گذاشتیم که ایران را 

باشکوه نشان دهیم.
او افزود: عکاسی راه خود را پیدا می کند و هوش مصنوعی 
هم راه خودش را؛ فقط باید به هوش مصنوعی جهت داد. 
بنابراین ما باید الگویی برای شرکت های خصوصی شویم 
که در زمینه هایی دیگــر هنری نیز حرفی برای گفتن 
داشته باشند.در پایان مجتبی خوشدلیان کارشناس و 
مشــاور هوش مصنوعی نیز در مورد بخش جنبی این 
جشنواره که مرتبط با هوش مصنوعی است، توضیح داد: 
بخش هوش مصنوعی به این منظور در جشــنواره قرار 
داده شده که دسترسی آدم ها به ویژه عکاس ها با هوش 
مصنوعی باز می شود. اما ترس آدم ها ناشی از اتاق تاریک 
است.هشتمین جشــنواره عکس »ایران من« تا ۷ مهر 
۱۴۰۳ پذیرای آثار خواهد بود و در مهر نیز هیأت داوران 
متشکل از مجید ناگهی، مهدی وثوق نیا و عاطفه حقیقی 
آثار را انتخاب می کنند. جوایز این جشــنواره در بخش 
جنبی شامل ســه جایزه ۱۵ میلیون تومانی به همراه 
تندیس است و در بخش اصلی برای نفر اول، ۴۰ میلیون 
تومان، برای نفر دوم، ۳۰ میلیون تومان و برای نفر سوم، 

۲۰ میلیون تومان خواهد بود.

به دنبال موفقیت ۲ فیلم قبلی
»انگری بردز3« در دست ساخت است!

همدلی| فیلم »پرندگان خشــمگین ۳« با صداپیشگی 
دوباره جیسون سودیکیس و جاش گد ساخته می شود.

به نقل از ددلاین، انیمیشــن بلند »انگــری بردز۳« در 
دست ساخت است.قسمت سوم رد و چاک با صداپیشگی 
دوباره جیسون سودیکیس بازیگر »تد لاسو« و جاش گد 
صداپیشــه »یخ زده« بازمی گرداند.در حالی که اطلاعات 
بیشتری در این مورد ارایه نشده، اما با توجه به موفقیت ۲ 
فیلم اول »پرندگان خشمگین« که در مجموع بیش از نیم 
میلیارد در سراسر جهان فروش داشتند، ساخت فیلم سوم 
هم مد نظر قرار گرفته است.سونی شریک توزیع ۲ فیلم اول 
بود که بر اساس بازی های محبوبی به هم نام ساخته شدند.

کارگردانی فیلم سوم را جان رایس که سازنده »پرندگان 
خشمگین« دوم بود، انجام می دهد. فیلمنامه توسط توروپ 
ون اورمان نویسنده فیلمنامه فیلم دوم نوشته خواهد شد 
که در کنار تورو ناکاهارا از انیمیشن »سونیک خارپشت« 
تهیه کننده اجرایی نیز خواهد بود.»پرندگان خشمگین« 
نخست به کارگردانی کلی کایتیس و فرگال ریلی در سال 
۲۰۱۶ اکران شد. این فیلم براساس بازی های ویدیویی به 
همین نام ساخته شــد و در کنار جیسون سودیکیس و 
جاش گد، دنــی مک براید، بیل هادر، مایا رودولف و پیتر 
دینکلیج نیز در این فیلم صداپیشگی کرده اند. دنباله این 
فیلم هم سال ۲۰۱۹ اکران شد.شخصیت اصلی این فیلم ها 
درباره »رد« پرنده مهربان و درســتکاری اســت که یک 
مشکل اساسی دارد و خیلی زود عصبانی می شود و همه 
چیز را به هم می زند. او به دستور شهردار مجبور به شرکت 
در کلاس های فوق برنامه کنترل خشم می شود و در آنجا 

دوستان خوبی پیدا می کند.

اعلام زمان برگزاری اولین رویداد 
استارتاپی فیلمنامه نویسی

همدلی| اولین رویداد استارتاپی فیلم نامه نویسی که قرار بود 
هفته اول تیر به مدت سه روز برگزار شود، به دلیل همزمانی 
با انتخابات ریاســت جمهوری، هفتم تا نهم مرداد برگزار 
می شود.به نقل از ستاد خبری رویداد استارت آپی فیلمنامه 
نویسی، اولین رویداد استارتاپی فیلمنامه نویسی با ریاست 
محمدحسین ایمانی خوشــخو رئیس پارک ملی علوم و 
فناوری های نرم و صنایع فرهنگی قرار بود به مدت سه روز 
در هفته اول تیر برگزار شود، که به دلیل همزمان شدن با 
انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری، به هفته دوم مرداد و 
در ایام بزرگداشت سالروز تشکیل جهاد دانشگاهی منتقل 
شد.»ایده« و یا »خلاصه طرح« در گونه های سینمایی بلند، 
کوتاه داستانی و سریال از بخش هایی است که علاقه مندان 
از تمام اســتان های کشــور در این بخش ها آثارشــان را 
برای دبیرخانه رویداد ارســال کرده اند.رویداد استارت آپی 
فیلمنامه نویسی زمســتان سال گذشــته فراخوان داد و 
نزدیک به هزار اثر از تهران و ســایر استان های کشور، به 
دبیرخانه آن ارسال شد.هیات انتخاب این رویداد متشکل 
از پوران درخشــنده، مهدی ســجاده چی، محمود اربابی، 
رضا حیدرنژاد، مهدی احمدی، هومان فاضل، علی مؤذنی، 
مصطفی رستگاری، محمد باقر قهرمانی و حسین رحیم زاده 
بعد از بررسی آثار ارسال شده، ۹۸ اثر را برای ورود به بخش 
ارائه و مسابقه انتخاب کردند.آثار منتخب در بخش فیلمنامه 

کوتاه و فیلمنامه بلند انتخاب شده اند. 

همدلی| گروه فرهنگی: مجموعه خانه موسیقی 
ایــران اکنون به نوعی تنها نهــاد صنفی مرتبط 
با خانواده بزرگ موســیقی ایران اســت که طی 
سال های اخیر با فراز و نشیب های متعددی که با 
آن روبه رو بوده است همچنان به حیات خود ادامه 
می دهد و تلاش می کند بسته به وظایف قانونی و 
حمایتی که به عهده آن گذاشته شده، قدمی برای 
حمایت از اهالی تلاشگر حوزه موسیقی در تمامی 
شاخه ها بردارد. فرایندی که در برخی از مواقع با 
واکنش های تندوتیز منتقدان این مجموعه مواجه 
شده و در برخی مواقع نیز موجب اتفاقات مؤثری 
شده که می تواند در وجوه مختلف مورد بررسی 
قرار گیرد.شــرایطی که طبیعتــاً در ورای وجود 
مجموعه ای به نام »شورای عالی« و »هیئت مدیره« 
به نوعی اصلی ترین مسیر هدایت فکری و سیاستی 
صنف است و با حضور مدیرعامل تلاش می کند تا 
این سیاست را در قالبی حداکثری اجرایی کند. 
فرایندی ســخت و پیچیده که هم در مواجهه با 
هنرمندان و هم در مواجهــه با مدیریت دولتی 
و دیگر شــاخه های اجرایی مرتبط با فرهنگ و 
هنر کشــور دربرگیرنده ابعاد مختلفی است که 
مدیریت آن می تواند برای هر فردی که انتخاب 
می شود دارای مصائب و مشکلاتی باشد.یکی از 
افرادی که طی این چند سال سکان هدایت خانه 
موسیقی در سمت مدیرعامل را به عهده گرفته، 
حمیدرضا نوربخش است، هنرمندی برخاسته از 
مکتب تعلیمی و آموزشــی چهره هایی همچون 
محمدرضا شجریان فقید که از او می توان به عنوان 
یکی کهنه کارترین و باسابقه ترین مدیران حوزه 
صنفی موســیقی یاد کرد که در این چند سال 
انتخاب اصلی هیئت مدیره و شــورای عالی برای 
احراز این سمت اســت. مردی که در حوزه های 
دولتی نیز همواره از نفــوذ خوبی برخوردار بوده 
و در دولت های مختلف به عنــوان یکی از ارکان 
اصلی شــوراهای مشــورتی و سیاســت گذاری 
حوزه موســیقی از او نام برده می شود. اگرچه در 
این مسیر هم طبیعتاً با موافقان و مخالفانی نیز 
روبه رو بوده؛ اما هرچه هست، نمی توان از نام او در 

حوزه های مدیریتی موسیقی به سادگی گذشت.
 نوربخش در خلال ارائه توضیحاتی درباره اقدامات 
اجرایــی و حمایتی مهم تریــن مجموعه صنفی 
اهالی موسیقی در ماه های پیش رو، ضمن اعلام 
خبر برگزاری دوباره »جشــن خانه موســیقی« 
با همین عنوان یا عنوانی دیگر، به پرســش های 
دیگری درباره برخــی از فعالیت های کانون های 
تحت پوشش این مجموعه به ویژه عملکرد کانون 
تهیه کنندگان و ناشران خانه موسیقی پاسخ داد و با 
انتقاد از عملکرد آنها در کمبود حمایت از هنرمندان 
فعال عرصه موسیقی جدی به دیگر نکات و مسائل 
مطرح شده حوزه موسیقی به ویژه در بخش اصناف 
پرداخت. این خواننده موسیقی ایرانی که علاوه بر 
عهده دار بودن ســمت مدیرعامل خانه موسیقی، 
به عنــوان نایب رئیس خانه هنرمنــدان ایران هم 
فعالیت می کند، در بخش پایانی گفت وگوی خود 
به تشریح برخی از حواشی مربوط به این مجموع 
صنفی و برنامه های آینده اش در حوزه درآمدزایی 

پرداخت که خواندن آنها خالی ازلطف نیست: 
 *خوشبختانه در جمع فعلی هیئت مدیره 
خانه موسیقی هنرمندان ارزنده و تأثیرگذاری 
حضور دارند که می توانند به واســطه نام و 
اعتبارشــان و از پس تمام رخدادهای این 
چند ساله کشــور اعم از کرونا و اتفاقات 
اجتماعی، به تدریج شرایط برگزاری جشن 
خانه موســیقی به عنوان یکی از نمادهای 
اتحاد و همدلی اهالی موســیقی را فراهم 
کنند. مسیری که به نظر می آید باتوجه به 
موسیقی  فعالان  از  بسیاری  فاصله گرفتن 
از هم می توانــد دربرگیرنده نکات مثبتی 
در پویایی، نشاط و همراهی هنرمندان این 
عرصه باشد و هم این کینه ورزی ها و چشم 
و هم چشمی های افزایش یافته بین فعالان 
موسیقی را به سمت یک فضای همدلانه تر 

هدایت کند...
 ما به طور حتم امسال بعد از مدت ها وقفه جشن 
خانه موســیقی را برگزار می کنیم منتها ممکن 
اســت در عنوان این رویداد تغییراتی انجام شود 
که جزئیات آن اعلام خواهد شد. درباره برگزاری 
برنامه هــای دیگری هم که به آن اشــاره کردید 
باید بگویم درصدد برنامه ریزی مفصلی هستیم 
تا ویژه برنامه های مختلف خانه موسیقی در قالب 
برنامه های موســیقایی، آئین های نکوداشــت و 
موارد مشابه امسال به شکل منسجم تری پیش 
روی مخاطبان قرار گیرد و به زودی در این زمینه 
اطلاع رســانی هایی انجام خواهــد گرفت. درباره 
نکتــه ای هم که درباره موضــوع وفاق و همدلی 
اهالی موســیقی و نقش خانه موسیقی بود باید 
بگویم که طبیعتاً در این زمینه تمهیدات خاصی 
را در نظر نمی گیریم؛ امــا فقط می توانم بگویم 
بنده و همکارانم در خانه موسیقی آمادگی کامل 
داریم تا بتوانیم بسته به امکانات و مقدوراتی که 
وجود دارد نهایت تلاشــمان را در جهت اتحاد و 
همدلی اهالی موسیقی به کار بندیم. در این زمینه 
بی تردید پیشنهادهای اهالی رسانه هم می تواند 
مسیر مؤثری برای بهبود همین روندی که اشاره 

کردید، داشته باشد.
 *کانــون تهیه کنندگان خانه موســیقی 
می توانست یکی از مهم ترین و مؤثرترین 
مجموعه های تحت پوشش خانه موسیقی 
برای پیشــبرد اهداف صنفی و اجرایی اش 
باشد. به نظر می آید پس از تأسیس و تشکیل 
»مجمع تولیدکننــدگان و تهیه کنندگان 
موسیقی« که آن هم برای خود داستان هایی 
دارد، تا حد زیادی فعالیت های صنفی این 
کانون مهم تحت تأثیر قرار گرفته و گویی 

برای  چندانی  تمایــل  کانون  این  اعضای 
انجام فعالیت هــای صنفی و حتی حمایت 
از هنرمندان و اعضــای معتبر خانه برای 
برگزاری کنسرت های موسیقی شان ندارند. 
آیا قرار نیســت در این راستا فعالیت های 

مؤثرتری انجام گیرد؟
 کانون ناشران خانه موسیقی اصلاً با همین هدف 
تأسیس شده اســت. طبیعتاً بخشی هم مربوط 
به پیگیری حقوق صنفی اعضای کانون اســت 
که می بایســت به صورت روتین انجام شــود. اما 
واقعیت ماجرا این است یکی از موضوعات مهمی 
که حضور دوســتان تهیه کننده و ناشر در کانون 
را برای ما دارای ارزش بیشــتری می کند، ایفای 
نقش این کانون به عنوان یک بازوی حمایتی خانه 
موسیقی است. چون این کانون تنها کانونی است 
که اعضای آن مستقیماً کار اقتصادی می کنند؛ 
اما کانون ناشران خانه موسیقی متأسفانه در این 
مــدت آن گونه که باید مؤثر عمل نکرده و خیلی 
برای این مجموعه وقت نگذاشــتند. درحالی که 
انتظار شورای عالی، هیئت مدیره و بنده به عنوان 
مدیرعامل این است که دوستان عضو کانون بیایند 
و از گروه ها و هنرمندانی که در حوزه موســیقی 
غیر ســرگرم کننده فعالیت می کنند، باتوجه به 
بضاعتشــان حمایت هایی را انجــام داده و حتی 

تجربیاتشان را در اختیار این گروه ها قرار دهند.
 ما اکنون تهیه کننــدگان صاحب نامی در حوزه 
موسیقی پاپ داریم که خوشبختانه هر کدامشان 
خوانندگانــی را تحت پوشــش خــود دارند که 
می توانند بسته به میزان ارادت و علاقه مندی خود 
به موسیقی های غیرسرگرم کننده، حمایت هایی 
را از آنها انجام دهند. حتــی بنده در این زمینه 
با دفتر موسیقی وزارت ارشــاد هم وارد مذاکره 
شــدم تا به واســطه قوانینی که می تواند در این 
زمینه اعمال شــود، شــرایطی را فراهم کنند تا 
تهیه کنندگان از گروه ها و هنرمندان فعال در سایر 
گونه های موسیقی نیز حمایت کنند. حمایتی که 
شاید برایشــان آن چنان سودی نداشته باشد اما 
می تواند آغازگر جریان مؤثری در اقتصاد گروه های 
موسیقی باشد که در حوزه های غیر سرگرم کننده 
فعالیت می کنند؛ اما به دلیل کمبود بودجه قادر 
به تأمین هزینه های کنسرت نیستند. این موضوع 
برای خانه موسیقی بسیار مهم است و امیدوارم 

بتوانیم در ماه های آتی به نتایج مطلوبی برسیم.
 *آقای نوربخش اصنــاف مرتبط با حوزه 
موسیقی در این چند سال شرایط سختی 
را از ســر گذراندند، آیا فکر می کنید در 
این شــرایط اقتصادی ویژه، نقطه امیدی 
برای بهبود شرایط اصناف مرتبط با حوزه 
موســیقی علی رغم تمام محدودیت ها و 
داشته  وجود  اجرایی  و  مالی  دشواری های 

باشد؟
 ببینید تا الان هم بااین همه چالش و مضیقه های 
کوچک و بزرگی که داشتیم، اگر بخواهم منصفانه 
حرف بزنم باید بگویم اغلب صنوف خانه موسیقی 
عملکرد موفقی داشــتند. پس چنین نیست که 
بخواهیم بگوییم بــد بودند. چون همه می دانیم 
مشــکلات زیادی وجود دارد کــه مرتفع کردن 
هر از یک آنها کار بســیار دشواری است. ضمن 
اینکه نقطه امید همه اعضای خانه موســیقی با 
همه مشــکلاتی که دارند، همین خانه موسیقی 
است، حتی اگر به آن نقد داشته باشند، حتی اگر 

بخواهند دعوا کنند.
 اصلاً اینجا تنها جایی است که می توانند بیایند 
و هر چه دلشان می خواهد بر سر ما فریاد بزنند. 
من به هیچ عنوان معترض آنها هم نمی شوم. اینجا 
متعلق به همه اهالی موسیقی است. تا همین الان 
هم چنین بوده و شما دیدید که در رسانه ها هم 
بر علیه بسیاری از نکات خانه موسیقی حرف زده 
شــده اما بنده و همکارانم تا آنجا که بوده به این 

نکات احترام گذاشتیم.
 اینها یک امتیاز است، اینها یک نقطه امید است 
و می بایست شــرایط به گونه ای هدایت شود که 
بتوانیم چراغ این نهاد صنفی را روشن نگه داریم. 
طبیعتاً در این زمینه اختلافاتی هم وجود دارد که 
قطعاً می توانیم با گفت وگو برای حل آنها اقدامات 

لازم را انجام دهیم.
 * آقای نوربخش بسیاری از اهالی موسیقی 
مجموعه های  در  مؤثر شما  نفوذ  به واسطه 
مختلف، انتظاراتی فراتــر از وظایف یک 
نهاد صنفی مانند خانه موســیقی را دارند 
که می تواند برای آنها و آینده صنفی شان 

دربرگیرنده نکات پر امید و روشنگرانه تری 
باشد...

من از اهالی شریف حوزه موسیقی می خواهم ما را 
در انجام وظایفمان و در مسیر رسیدن به اهداف 
متعالی مندرج در اساسنامه و به ثمررسیدن این 
اهداف صنفی یاری کنند و قطعاً اگر ایده ای دارند 
و فکر می کنند می تــوان کاری کرد، من با تمام 
وجودم مشتاقم که در خدمت این دوستان باشم و 

کاری برایشان انجام دهم.
 * نه به عنوان مدیرعامل خانه موســیقی 
که به عنوان یک خواننده شناخته شــده 
موسیقی ایرانی، شرایط موسیقی کشور در 

ماه های گذشته را چطور ارزیابی می کنید؟
ازنظر رونق اجراها و کنسرت خیلی پررونق اما از 
نظر سطح هنری به ویژه در حوزه موسیقی ایرانی 
بسیار بســیار نازل؛ به اعتقاد من سال گذشته و 
حتی در همین چندماه اخیر اولاً کنســرت های 
پرتعداد و باکیفیتی در حوزه موسیقی ایرانی برگزار 
نشد و می توان گفت سال ۱۴۰۲ سال فاجعه بار 
و افتضاحی برای موســیقی ایرانی بود. اصلاً مگر 
چه تعداد کنسرت ایرانی در سال گذشته برگزار 
شد؟ به اعتقاد من در چندین ماه گذشته ماجرای 
برگزاری کنسرت های موسیقی در حوزه موسیقی 
ایرانی به قدری فاجعه بار و وحشتناک بود که واقعاً 
مغموم و افسرده می شوم. در سالن های بزرگ که 
هیچ، حتی در سالن های کوچک هم کنسرت های 
با کیفیتی به غیر از مواردی معدود و انگشت شمار 
برگزار نشد. این ها واقعاً موضوعات خطرناکی است 
که باید در خانه موسیقی و هم در دیگر مجموعه ها 
روی آن فکر و بازنگری داشته باشیم.به اعتقاد من 
این زنگ خطر از خیلی وقت پیش به صدا درآمده 
است. اصلاً من هم در این چارچوب قرار دارم و در 
این خانواده هستم. ما باید بدانیم کجا هستیم؟ 
آیا می دانیم آینده موسیقی ما و آوازخوانی چگونه 
است؟ آیا می توانیم بار دیگر به وجود گروه هایی 
چون »پایور«، »عارف«، »شــیدا«، »کامکارها« 
و مجموعه های مشــابه امیدوار باشیم؟ اصلاً آیا 
پرســیده ایم چرا کســی نمی آید؟ به خدا که ما 
نوازنده خوب کم نداریم. من بر اساس آمار به شما 
می گویم که اکنون سازندگان سازی را می شناسم 
که وقت سرخاراندن ندارند. پس نتیجه می گیریم 
علاقه مند و نوازنده و هنرجو هســت. اینها همه 
هستند منتها نه در کنسرت ها و اجراهای زنده، 
بلکه در کارگاه ها و کلاس های موسیقی؛ اما پس 

چرا بسیاری از آنها خروجی ندارند؟ چون بسیاری 
از این هنرمندان احساس می کنند در کنسرت ها 
مخاطب ندارند بنابراین فقط به کلاس ها بسنده 
می کنند و اجراهای زنده برای شان اهمیتی ندارد. 
اصلاً به همین جهت اســت که به آموزش روی 
آورده اند تا درآمدشــان از آن جا باشد. اینها آفت 
است که طی ماه های اخیر به شدت گریبان گیر 
موسیقی جدی ما شده است.لبته در حال حاضر 
بحث صلاحیت تدریس دســت خانه موسیقی 
است و ما در این زمینه اقداماتی را انجام داده ایم 
که هر نوازنــده ای کارت صلاحیــت تدریس را 
دریافت نکند. البته که به هیچ عنوان نگاه حذفی 
نداریم و تــلاش می کنیم تا با برگزاری کارگاه ها 
و مسترکلاس های مختلف، افراد به درجه احراز 
دریافت کارت صلاحیت تدریس برسند اما بر این 
باورم حضور موســیقی جدی در چنین مسیری 
بسیار برای موسیقی ایرانی خطرناک است. اصلًا 
مگر جلیل شهنازها، عبادی ها، بدیعی ها، یاحقی ها 
و شــریف ها تا این حد کلاس و کارگاه داشتند؟ 
اینهــا همه هنرمندان بســیار ماهــر در عرصه 
تک نوازی بودند که کار اجرایی شان را می کردند. 
اما الان چنین شــده که وقتی اجراها و تولیدات 
تعطیل شده همه به آموزش روی آورده اند. اینها 
بد است و به جریان اصلی موسیقی لطمه می زند 
برای اینکه همه نمی تواننــد درس بدهند. اصلًا 
شــاگردانی که از این کارگاه ها فارغ می شوند در 
بیرون چه می خواهند بکنند؟ این ها شرایطی است 
که موسیقی ما را به بدترین حالت ممکن تبدیل 
کرده و لازم اســت همگی تلاش کنیم تا از این 

شرایط احتضار بیرون بیاید.
* آقای نوربخش از ماجرای خانه موسیقی 
که عبور کنیم، به ماجرای خانه هنرمندان 
ایران می رسیم که جنابعالی در این مجموعه 
صنفی هم عهده دار سمت هستید، مایلم در 
وقت پایانی این مصاحبه، درباره تازه ترین 
وضعیت این مجموعه که طی ماه های اخیر 
با مشکلات زیادی هم روبه رو شده، گزارشی 

را ارائه کنید...
خانه هنرمندان ایران متأســفانه مدتی است که 
مورد بی مهری قرار گرفته است و قطعاً می دانید 
که ســاختار این مجموعه به شــکلی است که 
شهردار محترم تهران یا نماینده وی عضو شورای 
عالی اســت؛ مسیری که شــهرداری را ملزم به 
پشتیبانی از خانه می کند. مسیری که متأسفانه 
به دلیل برخی از اختلاف ســلیقه های مدیریتی 
شهرداری و مدیریت خانه هنرمندان منجر به قطع 
کمک ها شده است. طبیعتاً این اتفاق با تنش هایی 
هم مواجه بوده و وضعیت خانه را به سمتی هدایت 

کرده که چندان مطلوب نیست.
به هرحال خانه هنرمندان ظرفیت هایی دارد ولی 
درآمــد حاصل از این ظرفیت ها و مبلغ اجاره بهای 
آنها فقط دربرگیرنده نصف هزینه ها هم نیست. از 
طرفی هم این مکان تعــدادی کارمند دارد که در 
دوره پررونق خانه به این مجموعه اضافه شــده اند، 
رسم مروت نیست که در این اوضاع عده ای به بهانه 
سبک سازی بیکار شوند. به هر حال این مشکلات 
بوده و هنوز هم هست. در این زمینه هم قرار است 
تمهیداتی اندیشیده شــود که بتوانیم در ماه های 
پیش رو از پس مشــکلات فعلی خانه هنرمندان 
بربیاییم و امیدوارم در انجام این فعالیت ها عملکرد 
ادامه در صفحه 5 مؤثری داشته باشیم. 

گفت وگو با »حمیدرضا نوربخش« مدیرعامل خانه موسیقی درباره اوضاع حاکم بر این نهاد 

فاجعه ای در راه است!
رویداددریچه


